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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért nem segíti a kormány a magyar gazdákat, hogy 
öntözzék a területüket?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A kormany.hu portálon megjelent „A biztonságos élelmiszertermelés alapja az öntözés„ című hír az
öntözés országos fontosságáról ír:

„A  biztonságos  élelmiszertermelés  alapja  az  öntözés,  éppen  ezért  növelni  kell  Magyarország
öntözött területeinek nagyságát - jelentette ki az agrárminiszter a víz világnapja alkalmából tartott
konferencián kedden Nyíregyházán.

Nagy István emlékeztetett, a kabinet célként tűzte ki, hogy az öntözött területek nagysága 87 ezer
hektárról legalább a duplájára emelkedjen. Ezt segíti az a kormánydöntés, amelynek révén tíz éven
keresztül évente mintegy 17 milliárd forintot fordítanak az öntözési infrastruktúra fejlesztésére. Ezt
a  célt  segítve  az  Országgyűlés  is  komoly  döntést  hozott  meg,  amikor  elfogadta  az  öntözéses
gazdálkodásról szóló törvényt  -  fogalmazott  a tárcavezető.  A tartósan vízhiányos időszak hétfői
elrendelésére  utalva  Nagy  István  hangsúlyozta,  tavaly  153  napon  keresztül  nem  volt  eső
Magyarországon, így "indítottuk" akkor is a tavaszt, mint ahogyan most.”

 

A vg.hu portálon megjelent „Megviselte az aszály az őszi vetéseket, csak a táblák negyedén jó a
minőség„ című cikk a következőkről ír:

„Egyelőre az látszik, hogy a vetések állapota az elmúlt öt év átlagához képest sokkal gyengébb
képet  mutat  –  válaszolta  a  VG  érdeklődésére  Petőházi  Tamás,  a  Gabonatermesztők  Országos



 
Szövetségének (GOSZ) elnöke. Mindez az őszi és a téli csapadékhiány következménye, amelynek
eredményeként a GOSZ becslése szerint a táblák 50 százalékán közepes a növények állapota, a jó,
illetve a gyenge minőség pedig 25-25 százalékot tehet ki.

Az első és a második fejtrágyázás is megtörtént a megfelelő mennyiségben, az elmúlt hetek esőzései
pedig a talajok vízhiányának körülbelül a felét pótolhatták – mondta a GOSZ-elnök.”

 

Az index.hu portálon megjelent „Évtizedek óta nem látott aszály pusztítja a termést az Alföldön,
soha nem volt ilyen rossz a helyzet„ című cikk pedig az aratást megelőző lesújtó helyzetről ír:

„A  Dél-Alföldet  sújtó  évtizedek  óta  nem  látott  aszály  miatt  Békés  és  Csongrád  megyében  a
szokottnál korábban indult az aratás, mivel az őszi kalászosok kényszerérésben vannak. Ugyan az
orosz–ukrán háború miatt minden korábbinál magasabban vannak a terményárak, azonban most is
érződik, hogy a betakarítás megindulása – na és persze az orosz–ukrán gabonaszállításról szóló
újabb egyeztetések híre – után kissé visszakorrigáltak: őszi árpára tonnánként 115-120 ezer forintos
felvásárlási ajánlatok érkeznek a gazdákhoz, míg a búzára 140 ezer forintos indulóártól fordultak
lefelé az ajánlatok. 

Ez  persze  nem vigasztalja  azt  a  gazdát,  aki  5-6  tonnás  árpatermés  vagy 7  tonnás  búzatermés
reményében szórta ki a méregdrága műtrágyát a földekre, és csak 1,5-2-3 tonnát arat le. Már ha
egyáltalán ki tudja küldeni a kombájnt, mert vannak hírek arról, hogy a csapadékhiány miatt egyes
táblákon annyira kicsi a növény szára, hogy nem minden kombájn vágóasztala éri el.

Egy-két mázsás (vagyis 100-200 kilogrammos) hektáronkénti hozam esetében egyébként már nem
gazdaságos betakarítani a termést, főleg a hektáronként átlagosan 40 ezer forintos kombájnozási
költségek, árak mellett. 

Az már a terméshozamokon is látszik, mennyire kettészakadt az ország. Míg az agrárkamara Békés
megyei  igazgatósága arról  tájékoztatta  az  MTI-t,  hogy  a  csaknem 31 ezer  hektárnyi  ősziárpa-
vetésterület  95 százalékát  már learatták a megyében,  átlagosan 3,5 tonnás terméshozammal és
gyenge hektolitersúllyal, addig Baranya megyében ugyan nem várnak rekordtermést, de annyira
nem is panaszkodnak a gazdák.”

 

Időrendben látható, hogy az agrárkormányzat hiába beszél az öntözésről, azért tenni nem sokat tesz.
Vajon  mennyi  víztározót  lehetett  volna  építeni  abból  a  rengetek  betonból,  amivel  felhúzták  a
stadionokat?

 

Kérdezem Önt:

1. Miért nem segíti a kormány a magyar gazdákat, hogy öntözzék a területüket?
2. Mennyi ma Magyarországon a ténylegesen öntözött területek nagysága?
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3. Mekkora területtel növekedett az öntözött területek nagysága az elmúlt 12 évben?

 

Budapest, 2022. július 15.

 

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció
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